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1 Inleiding: uit de praktijk

In Amsterdam is het lange tijd zo geweest dat er op een steenworp afstand van
elkaar twee ziekenhuizen bestonden. Het ene is het Slotervaart ziekenhuis en
het andere het Sint Lucas-Andreas ziekenhuis. De verpleegkundigen in het Slo-
tervaart ziekenhuis waren tot voor kort ambtenaren, die in het Sint Lucas-
Andreas ziekenhuis hebben de status van werknemers. Het Slotervaart zieken-
huis was tot voor kort het gemeentelijke ziekenhuis van Amsterdam en dus
waren degenen die daar werkten ambtenaar. Precies hetzelfde werk op honderd
meter afstand van elkaar in vergelijkbare omstandigheden met vergelijkbare
ondersteuning door de overheid. Dat deze situatie thans niet meer bestaat heeft
er mee te maken dat het Slotervaart ziekenhuis is verkocht aan een private par-
tij. Het is nu het eerste ziekenhuis dat de vorm van de BV heeft, en bijgevolg
zijn de mensen die daar in dienst zijn werknemers.

In dezelfde stad zijn ook twee universiteiten. De hoogleraar arbeidsrecht aan de
Universiteit van Amsterdam is een ambtenaar, zijn collega aan de Vrije Universi-
teit is een werknemer. Ze doen precies hetzelfde werk, hebben dezelfde verant-
woordelijkheden, de organisaties waar zij in dienst zijn krijgen een gelijk bedrag
van de overheid naar rato van het aantal studenten en andere parameters.

De lokale vervoersdienst in Den Haag, de HTM, is sinds jaar en dag een NV en
de mensen die er werken zijn civielrechtelijke werknemers. In Rotterdam en
Amsterdam bestond tot 1 januari 2007 ook een lokale vervoersdienst, de RET en
het GVB; deze beide diensten zijn per 1 januari 2007 verzelfstandigd vanwege
Europese aanbestedingsregels en de mensen die er werken zijn dus vanaf die
datum ‘van kleur verschoten’. Anders gezegd: van ambtenaren werknemers
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geworden. Ook de mensen die bij de Nederlandse Spoorwegen (NS) werken of
zij die werken bij provinciale vervoersdiensten zoals Connexxion en Arriva zijn
civielrechtelijke werknemers.

We maken ons in Nederland ook nog wel eens druk over onze omroepen. Zoals
bekend hebben we publieke en commerciële omroepen, maar voor de rechtspo-
sitie van de mensen die daar werken maakt dat verder niets uit. Degenen die op
het ministerie van OCW over de omroepen gaan zijn ambtenaren, maar degenen
die in dienst zijn van de NOS zijn werknemers in burgerlijk rechterlijke zin. En
ook degenen die in dienst zijn van de oude omroepen zoals de AVRO en de
VARA zijn werknemers en geen ambtenaren.

Verder hebben we natuurlijk de scholen: de openbare scholen waar de onderwij-
zers ambtenaren zijn en de bijzondere scholen waar zij dat weer niet zijn, alle-
maal betaald uit dezelfde pot van OCW. Gesproken over OCW en andere minis-
teries en ook provincies en gemeentes: schoonmaak- en kantinepersoneel zijn
doorgaans in dienst van ALBRON of een ander cateringbedrijf, de portiers zijn
in dienst van een beveiligingsbedrijf, een aantal andere mensen die er werken is
in dienst van Randstad uitzendbureau, en weer een aantal is ambtenaar.

2 ‘System in the madness’

Wat ik maar wil zeggen: we zijn een vermakelijk landje. Veel systeem is er in
deze madness niet te vinden, behalve dan dat we wel begrijpen dat van oudsher
eenieder die in dienst was van de overheid ambtenaar moest zijn omdat de over-
heid ten slotte – afhankelijk van het geloof al dan niet van God gegeven – het
algemeen belang diende. We hebben in de jaren tachtig van de vorige eeuw de
normalisatie van de ambtenarenverhouding in gang gezet en nu hebben we het
al weer een jaar of tien erover of we dat nu zullen afmaken of niet. We houden
er immers van om de dingen vooral half te doen. 

Het is niet moeilijk om voorbeelden uit andere domeinen te noemen. We heb-
ben het nu zo’n 25 jaar over de herziening van ons ontslagrecht, ook een onder-
werp waar publiek en privaat door elkaar heen lopen en waar het maar niet lukt
om duidelijkheid te scheppen. We hebben het de laatste tijd – om weer een
andere sector te noemen – veel over hedge funds en private equity bedrijven, soms
ook wel sprinkhanen genoemd. Wij hebben het over de toegenomen macht van
de aandeelhouders, maar we hebben verzuimd om een duidelijke keuze te
maken in ons vennootschapsrecht in antwoord op de vraag welk model we nu
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eigenlijk aanhangen: het Rijnlandse of het Angelsaksische. We gaan dan met
codes werken, hier een beetje meer aandacht voor de aandeelhouders, daar een
beetje meer aandacht voor het management en zo gaan we de wereld door.

Een ander onderwerp. Een jaar of vijf geleden hebben we de bachelor-master-
structuur ingevoerd in ons hoger onderwijs. Dat is een Angelsaksisch systeem
waarbij in het hoger onderwijs een afgeronde opleiding van doorgaans vier jaar
tot het bachelordiploma leidt dat toegang geeft tot de arbeidsmarkt die zulke
gediplomeerden ook wenst op te nemen. Daarna bestaat de mogelijkheid een
masterdiploma te halen voor professionele beroepen als juristen en dokters, dan
wel voor mensen die in de wetenschap verder willen gaan. De laatsten kunnen
dan ook nog een PhD diploma halen. In Nederland hadden we een doctoran-
dus-opleiding die we eenvoudigweg in tweeën hebben geknipt: drie jaar en één
jaar, en we hebben iedereen die een bachelordiploma heeft gehaald het recht
gegeven om zonder meer in een masteropleiding in te stromen. Dat alles is in
het geheel niet het Angelsaksische bachelor-mastersysteem, maar iets vaags tus-
sen ons oude systeem en dat systeem in. Ik zou graag eens een proefschrift lezen
waarin onze volksaard wordt verklaard aan de hand van deze verschijnselen.
Lang praten over onderwerpen, verschillende concepten door elkaar halen om er
iets halfbakken nieuws van te maken. 

3 Argumenten zijn gewisseld

Hoe nu verder met de normalisering van de arbeidsverhoudingen in de over-
heidssfeer? Tal van argumenten voor en tegen de verdere afschaffing van de
ambtelijke status zijn de revue gepasseerd. Er was een motie-Bijlsma in 1997, er
waren adviezen van de Raad voor het Overheidspersoneelsbeleid (ROP, 1998;
2006), er waren adviezen van de werkgroep ‘Normalisatie rechtspositie over-
heidspersoneel’ (2004). Alle argumenten lijken wel zo’n beetje gewisseld te zijn.
Hoe er verder ook inhoudelijk over gedacht wordt, ik zou in ieder geval willen
voorstellen nu maar eens op te houden met er verder over te praten. Ofwel we
besluiten de ambtenarenstatus voor het grootste gedeelte van degenen die nu
over die status beschikken af te schaffen en deze mensen ook net als anderen op
civielrechtelijke basis te laten werken, ofwel we behouden de ambtelijke status,
maar dan gaan we er ook niet meer over praten de komende tien jaar.

Zelf ben ik er een voorstander van om behalve voor het leger, de politie en de
rechterlijke macht de ambtenarenstatus te verlaten. De beleidsambtenaar op het
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ministerie, de plantsoenmedewerker van de gemeente, de kabinetschef van de
Commissaris van de Koningin voldoen juridisch in hun werkzaamheden alle-
maal aan de definitie van de arbeidsovereenkomst zoals die in het burgerlijk
wetboek is omschreven. Dat hun werkgever niet Randstad uitzendbureau of de
NOS is, maar een departement of een provincie, kan geen doorslaggevende
reden zijn om voor hen een aparte positie te claimen. De arbeidsvoorwaarden
van deze mensen worden doorgaans uitonderhandeld in overleg tussen de vak-
organisaties en de werkgeversorganisaties. 

4 Overeenstemmingsvereiste

Wat betreft de aard van de arbeidsovereenkomst is er tot op de dag van vandaag
een groot verschil tussen de ambtelijke sector en de private sector. De echte col-
lectieve arbeidsovereenkomst, dat is dus iets anders dan de ambtenaren-CAO
zoals die in het spraakgebruik genoemd wordt, is een contract met een bepaalde
looptijd die dan ook aan het eind van de looptijd expireert. Meestal volgt er na
kortere of langere tijd een nieuw contract dat dan weer met terugwerkende
kracht aansluit bij het oude contract. Maar het kan ook zijn dat er geen nieuw
contract volgt wanneer er een CAO-loze periode ontstaat. In zo’n situatie, dan
wel in een situatie waarin er zich geen vakorganisaties melden voor het overleg,
is de werkgever vrij om in overleg met individuele werknemers dan wel met de
ondernemingsraad arbeidsvoorwaarden vast te stellen.

Bij de overheid is dat niet het geval. Daar bestaat het overeenstemmingsvereiste:
de werkgever is niet gerechtigd om de collectieve arbeidsvoorwaarden te wijzi-
gen zonder overeenstemming te hebben bereikt met de meerderheid van de in
het geding zijnde vakorganisaties. Deze regel is ontstaan in de periode dat de
vakorganisaties bij de overheid niet een vergelijkbare positie hadden als die in
de private sector aangezien het stakingsrecht bij de overheid niet zodanig gere-
geld leek te zijn als in de vrije sector. Veel ministers van Binnenlandse Zaken
hebben het voornemen gehad om het stakingsrecht voor ambtenaren bij wet te
regelen. Daarbij zouden dan categorieën moeten worden onderscheiden waar-
voor het stakingsrecht niet geldt, zodat het voor de rest onder normale omstan-
digheden wel zou kunnen gelden. Ondanks vele beloften daarover aan de
Tweede Kamer is het achtereenvolgende kabinetten nooit gelukt het ambtena-
renstakingsrecht geregeld te krijgen en opeenvolgende ministers van Binnen-
landse Zaken hebben er dan ook weer vanaf gezien om daar hun vingers aan te
branden.
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Intussen heeft de rechtspraak de kastanjes uit het vuur gehaald en ook voor
ambtenaren een stakingsrecht vastgesteld vergelijkbaar met dat van werk -
nemers in de vrije sector. Hiermee is de reden vervallen waarom het overeen-
stemmingsvereiste indertijd is afgesproken. Het kan dus worden afgeschaft. 
Dat zal natuurlijk niet snel gebeuren, maar het zou wel logisch zijn. 

5 Visie op arbeidsverhoudingen

De onderliggende vraag bij dit alles is natuurlijk die naar een visie op de
arbeidsverhoudingen. Wij kennen in Nederland net als in vele andere landen
het systeem van vrije collectieve arbeidsvoorwaardenvorming. We gaan er van
uit dat arbeidsverhoudingen machtsverhoudingen zijn en dat de werknemers
het beste door vakorganisaties vertegenwoordigd kunnen worden om – gegeven
de economische macht van de werkgevers – een tegenwicht te bieden waardoor
een aanvaardbare uitkomst op het gebied van de arbeidsvoorwaarden mogelijk
wordt. Verder hebben we een aantal regels van fatsoen ter zake de ongelijke
machtsverhoudingen in de wet vastgelegd. Werkgevers hebben beduidend min-
der rechten dan werknemers als je de verschillende arbeidswetten er op naleest.

De ongelijkheidscompensatie die we hier terugzien, is de rode draad in ons
arbeids- en ambtenarenrecht. Van tijd tot tijd moeten de werknemersorganisa-
ties laten zien dat ze wel degelijk over macht beschikken, die zij kunnen stellen
tegenover de economische macht van de werkgevers. Dan komen de lopende
CAO-onderhandelingen niet smoothly tot een eind, maar wordt er opgeroepen
tot actie, kan het zijn harde actie. Die begint eerst met een dag, dan eens met
twee dagen staken, een zaterdag actie voeren met toeters, bellen en petjes, en als
we er dan nog niet uit zijn misschien wel drie dagen achter elkaar staken. Dat
alles gereguleerd door de rechtspraak, die er op toeziet dat het land niet in
chaos wordt gestort. Vuilnismannen mogen niet te lang staken, buschauffeurs
niet te lang tijdens de spitsuren et cetera.

Inclusief de wettelijk en jurisprudentieel geregelde ongelijkheidscompensatie
hebben we dus in onze arbeidsverhoudingen een situatie van onderhandelende
partijen die elkaar met respect ontmoeten en afspraken maken. We willen daar-
bij dat werknemers zich in hun werk prettig voelen, er niet ziek van worden,
hun verantwoordelijkheden kunnen nemen, hun talenten kunnen ontwikkelen,
zoveel mogelijk opleiding krijgen om de kennissamenleving verder vorm te
geven en een balans bereiken tussen werk en privé. 
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Verder hebben we natuurlijk veilige arbeidsomstandigheden, aangename werk-
tijden, ruime vakantieperiodes ter recuperatie van het werk, een extra maand
salaris om de vakantie te bekostigen, een dertiende maand om weer andere kos-
ten te bestrijden et cetera. Onze visie op de arbeidsverhoudingen verschilt niet
zoveel ten aanzien van overheid en private sector. Het zou ook gek zijn als dat
wel het geval was: de situaties zijn tot op zeer grote hoogte vergelijkbaar. Nog-
maals: met uitzondering van ‘echte’ overheidsdiensten zoals politie, rechterlijke
macht en leger.

6 Conclusie

Mijn wens zou zijn dat de laatste conferentie over dit onderwerp nu gehouden
is, dat de terzake beslissingsbevoegden hun verantwoordelijkheid nemen en een
besluit nemen waarvan de inhoud luidt dat de ambtelijke status voor het over-
grote deel van de werknemers in overheidsdienst kan worden afgeschaft. We
hebben eerder gezien dat voor steeds meer mensen werkzaam bij de overheid
hun status al aan het veranderen is vanwege verzelfstandiging en/of privatise-
ring. Ik noemde de voorbeelden van de lokale vervoersdiensten in Rotterdam en
Amsterdam. Maar ook afgezien daarvan is de indeling in werknemers bij een
overheidslichaam of bij een door de overheid betaald lichaam die wel of geen
ambtenaar zijn, zo willekeurig dat je dat nauwelijks serieus kunt volhouden. De
ambtenarenstatus was nuttig, maar niet per se noodzakelijk en is nu groten-
deels overbodig, om de in de titel gestelde vraag te beantwoorden. Vandaar dus
mijn pleidooi. Mochten de bevoegden deze beslissing NIET nemen, dan zouden
zij dienen te beslissen dat de ambtelijke status tot in lengte van jaren gehand-
haafd blijft en we er verder niet meer over praten.
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